
 



 

Vážení občané, 

máte v rukou první číslo Zpravodaje roku 2008, a já doufám, že pro Vás letošní rok začal úspěšně. 
Z pohledu města začal rok 2008 dobře, neboť rok předchozí skončil dle předpokladu. 

K 31. 12. 2007 mělo město na účtech cca 2,9 mil. Kč a to i poté, co jsme se nad rámec původně 
plánovaných akcí rozhodli odkoupit zahradu MŠ do vlastnictví města v hodnotě 1,6 mil. Kč, 
a rovněž došlo k dofinancování expozice sochaře a medailéra pana Milana Knoblocha. 

V prosinci 2007 bylo zastupitelstvem schváleno rozpočtové provizorium, což je omezené 
financování chodu města od 1. 1. následujícího roku do schválení základního rozpočtu, které 
probíhá na zastupitelstvu zpravidla v únoru. V letošním roce tomu není jinak. 

Na konci roku 2002 bylo na účtech města cca 13,5 mil. Kč. V té době jsem po několika týdnech na 
radnici psal první článek do Zpravodaje a o dva roky později jsme v zastupitelstvu projednávali 
rozpočet roku 2004, který představoval rozpuštění finančních rezerv.  

V té době se tento krok mohl někomu zdát riskantní.  

K 31. 1. 2008 byly na účtech města 4 mil. Kč, avšak od roku 2004 došlo k vybudování školního 
hřiště, opravě „Důchodu“ v zámeckém areálu, vybudování kanalizace ve Smiřicích a Rodově, 
vybudování vodovodu do Rodova, opravě střechy tělocvičny a výměně oken na stravovacím 
pavilonu ZŠ, a rovněž tak na nové i staré budově. Tenkrát se objevovaly hlasy: „Co když nám 
třeba bouchnou kotelny?“ I ty jsou v současné době kompletně osazeny novými technologiemi 
včetně rozvodů. 

Pravda, mohli jsme mít dnes více peněz na účtech, ale to není to pravé ořechové v dnešní době, 
co bychom od hospodaření města měli očekávat. To byl jen takový úvod k následujícím 
informacím, protože je třeba si uvědomit v oblasti hospodaření širší časové souvislosti. 

21. 2. 2008 byl zastupitelstvem města schválen neméně tak zásadní a zlomový rozpočet, jako 
tehdejší rozpuštění rezerv ve prospěch investičních akcí.  

Rozpočet roku 2008 zapojuje do financování plánovaných akcí kromě současných prostředků na 
účtech i dva úvěry. Jeden krátkodobý v hodnotě 4 mil. Kč a splatností do 4 let a druhý 
dlouhodobý v hodnotě 10 mil. Kč splatný do 15 let.  

Roční splátka malého úvěru je cca 1,1 mil. Kč po dobu 4 let a roční splátka velkého úvěru je cca 
950 tis. Kč po dobu 15 let. Malý úvěr bude použit na dofinancování menších investičních akcí 
a velký na nákup 6 bytů v nově budovaném bytovém domě na Palackého ulici. Při současné 
úrokové sazbě 4,83 % v porovnání s inflací a fixací úroku na 10 let, není o čem hovořit. 

V současné době město splácí vratku rezerv do tepelného hospodářství, která bude doplacena 
v příštím roce, a letos dojde k doplacení vodovodu do Rodova. Tyto částky jsou ve stejné výši 
jako splátky obou úvěrů, tudíž oproti stávajícímu trendu nedojde k nárůstu finanční zátěže 
plynoucí ze závazků města. Naopak je třeba říci, že byla úspěšně nastartována těžba písku, která 
městu přinese minimálně 725 tis. Kč ročně po dobu 15 let. K tomu je třeba připočítat tržní 
nájemné v nově pořízených bytech ve výši cca 400 tis. Kč ročně. 

Za posledních 5 let došlo ke snížení počtu obyvatel města o více než 100, což představuje snížení 
daňových příjmů města o zhruba 600 tis. Kč ročně. Podpora investic do bydlení je tou 
nejrozumnější investicí. Jednak je bezpečná a z marketingového hlediska je určitě rozumné 
ukázat, že se vyplatí pořizovat si bydlení ve Smiřicích a Rodově. Vždyť se staví všude kolem. 
Pokud chceme získat, musíme občas něco také dát, neboli investovat. 

Slovo starosty 



Vyslali jsme signál do světa a rázem tu máme dva investory. Jeden staví bytový dům ve Smiřicích 
a druhý je smluvně zavázán do roku 2012 vybudovat v Rodově 200 bytů. 

Daňové příjmy se v budoucích letech nemusí nějak výrazně zvyšovat, těžbu písku také 
nenafoukneme, ale co můžeme nafouknout je počet obyvatel. Pokud se oba tyto projekty podaří 
a já věřím, že ano, pak po roce 2012 mohou budoucí radnice počítat se zvýšením daňových 
příjmů oproti stávajícímu stavu o cca 3,5 mil. Kč ročně. Z těchto peněz se mnohem snadněji 
opravují silnice, chodníky atd. 

Rozpočet letošního roku řeší kromě výše uvedeného také opravu křižovatky u Dvorany, výstavbu 
skateboardového plácku, nákup hasičské cisterny, nákup žacího stroje, I. etapu budování 
parkovacích míst, vybudování nového přechodu pro chodce na ul. Palackého, opravu chodníku 
v Rodově, opravu varhan v zámecké kapli a v případě obdržení dotace i opravu nátěru zámecké 
kaple. 

Závěrem mi dovolte informaci z jiného soudku, která mnohé z vás jistě zajímá. Po třech a půl 
letech probíhající soudní pře, na jejímž počátku byla žaloba paní Klůzové proti neoprávněnému 
odvolání z funkce tajemníka úřadu, vynesl Krajský soud v Hradci Králové dne 30. 1. 2008 
rozsudek. Odvolací soud konstatoval ve třech případech porušení povinností ze strany bývalé 
tajemnice (ze zákona o úřednících jsou již dvě porušení důvodem k odvolání z funkce) 
a s ohledem na tyto skutečnosti konstatoval oprávněné odvolání paní Klůzové z funkce tajemníka 
úřadu ze dne 29. 10. 2003. 

Pro tuto chvíli je to vše, o čem jsem Vás chtěl informovat. 

Luboš Tuzar, starosta města 

 
           

 

Vážení občané, 

blíží se jaro a nás čeká plno práce při úklidu města a obnově veřejné zeleně. Budeme opět od 
1. dubna přijímat pracovníky v rámci veřejných prací. Jedná se o krátkodobé zaměstnání (dohody 
o provedení práce v max. rozsahu 150 hodin). Zájemci se mohou s doporučenkou od úřadu práce 
hlásit u tajemnice úřadu. 

V loňském roce jsme vytvořili 17 pracovních míst v rámci projektu „Podpora zaměstnávání 
v obcích a v organizacích neziskové sféry a rekvalifikace“. Získali jsme dotaci ve výši 82.750 Kč, 
z čehož 75 % této částky činil příspěvek z Evropského sociálního fondu. 

Není pravda, že nelze sehnat práci. Kdo chce dobře pracovat, u nás má dveře otevřené. 
V současné době máme několik zaměstnanců v trvalém pracovním poměru, kteří začínali právě 
v rámci veřejně prospěšných prací.  

Od letošního roku najdete na úřadu modré logo pracoviště Czech POINT. Zkratka Czech POINT  
znamená „Český Podací Ověřovací Informační Národní Terminál”. Czech POINT slouží k vydávání 
ověřených výstupů z informačních systémů veřejné správy, tj. z katastru nemovitostí, z rejstříku 
trestů, ze živnostenského a obchodního rejstříku. 

Ověřené výpisy z katastru nemovitostí lze získat na odboru výstavby u paní Lenky Ryšavé, výpisy 
z ostatních evidencí na matrice u paní Etely Koldrtové. 

Slovo tajemnice 



Správní poplatek činí u výpisů z katastru nemovitostí, ze živnostenského a obchodního rejstříku 
100 Kč za první a 50 Kč za každou další i započatou stránku, u výpisu z evidence rejstříku trestů 
50 Kč (zákon č. 634/2004 Sb., o správních poplatcích). 

Na úřadu došlo ke změně na pozici referenta na úseku životního prostředí a odpadového 
hospodářství. Slečna Luxová odešla v únoru na mateřskou dovolenou, místo ní najdete ve 
stejných dveřích pana Jaroslava Bělohoubka. Od 1. dubna posílí bytový odbor Ing. Petr Filip. 

Pozvolná obnova interiéru budovy úřadu spěje k závěru. Na jaře proběhne výměna podlahové 
krytiny v hale a na sekretariátu, dále budou provedeny opravy a nové nátěry dveří. 

Věřím, že nejen vzhled úřadu, ale především vstřícnost a ochota úředníků bude naše město 
dobře reprezentovat na veřejnosti. 

Mgr. Věra Hottmarová 

 
 

 
 

ZPRÁVY Z RADNICE 
 

 

Z jednání rady města za období prosinec 2007 – únor 2008 

 RM schválila umístění dalších stojanů na kola před prodejnou U Brožů. 

 RM schválila Provozní řád sběrného dvora ve Smiřicích. 

 RM vzala na vědomí rezignaci paní Marie a Jaroslavy Špryňarových na členství v komisi pro 
občanské záležitosti RM a jmenovala paní Věru Špryňarovou, paní Zdeňku Zimovou a pana 
Vladimíra Kopáče členy komise. 

 RM projednala žádost pana M. M. o povolení provozu rychlého občerstvení v letní sezóně na 
Oboře a neschválila umístění stánku rychlého občerstvení v Oboře. 

 RM schválila smlouvy o dílo, jejichž předmětem jsou projekty pro stavební povolení 
vybraných lokalit parkovacích stání, chodníků, dopravního značení a úpravy stávající zeleně 
ve výši 169.575 Kč a projekt pro stavební povolení pro skateboardové hřiště a úpravy 
stávající zeleně ve výši 69.615 Kč. 

 RM schválila uzavření Mateřské školy ve Smiřicích o letních prázdninách v době od 7. 7. 2008 
do 1. 8. 2008 vč. 

 

Z jednání zastupitelstva města  dne 6. 12. 2007 

 ZM Smiřice schválilo změnu rozpočtu  č. 10/2007 a přijetí rozpočtového provizoria, kterým se 
bude řídit hospodaření města v době od 1. 1. 2008 do schválení rozpočtu na rok 2008.  

 ZM Smiřice schválilo Statut sociálního fondu s účinností od 1. 1. 2008. 

 ZM Smiřice určilo člena ZM pana Jiřího Hájka pro spolupráci s odborem hlavního architekta 
Magistrátu města Hradec Králové při pořizování Územního plánu Smiřice. 

 ZM Smiřice projednalo, schválilo a vydalo obecně závaznou vyhlášku města Smiřice 
č. 3/2007, kterou se mění obecně závazná vyhláška č. 3/2006, kterou se stanoví poplatek za 
komunální odpad. 

 ZM Smiřice revokovalo usnesení ZM č. 4/21/06 ze dne 23. 3. 2006. 



 ZM Smiřice schválilo zapojení města do městské úrovně prevence kriminality na léta 2008–
2011 a ustavilo pracovní skupinu pro prevenci kriminality ve složení L. Tuzar, 
Mgr. P. Rohlena, Mgr. A. Šob, Mgr. V. Hottmarová, L. Zemková, Ing. E. Baboráková, prap. 
P. Šurin. 

 ZM Smiřice jmenovalo pana Luboše Tuzara manažerem prevence kriminality. 

 ZM Smiřice schválilo pana Luboše Tuzara delegátem města na jednání mimořádné valné 
hromady společnosti Vodovody a kanalizace Hradec Králové a pověřilo jej hlasováním proti 
změně hlasovacích práv. 

 ZM Smiřice schválilo prodej pozemků p.č. 332/2, p. č. 1187  a st. p. č. 180/2 k. ú. Smiřice za 
celkovou cenu stanovenou znaleckým posudkem ve výši 18.950 Kč.  

 ZM schválilo záměr prodeje pozemku p. č. 481/22 k. ú. Rodov o výměře 58 m2 a pozemku 
p. č. 481/31 k. ú. Rodov o výměře 44 m2 a pozemku p. č. 60/3 k. ú. Smiřice o výměře 10 m2. 

 

 

Z jednání zastupitelstva města dne 15. 1. 2008 

 ZM Smiřice schválilo prodej pozemků v k. ú. Rodov o výměře 58 m2  a 44 m2.  

 ZM Smiřice neschválilo záměr prodeje pozemku p. č. 1134 o výměře 216 m2 a st. p. č. 137 
o výměře 334 m2 k. ú. Smiřice. 

 ZM Smiřice schválilo Dodatek č. 1 ke smlouvě č. 00640411 o poskytnutí finančních 
prostředků ze SFŽP. 

 ZM Smiřice schválilo záměr převodu a prodeje části kanalizačního systému na společnost VAK 
Hradec Králové, a. s. a na obec Holohlavy. 

 ZM Smiřice neschválilo záměr převodu pozemků p. č. 304/2 o výměře 416 m2, st. p. č. 200/2 
o výměře 119 m2, st. p. č. 278 o výměře 120 m2, st. p. č. 200/10 o výměře 212 m2 k. ú. 
Smiřice od Pozemkového fondu. 

 ZM Smiřice schválilo rozpočet Smiřických svátků hudby 2008. 

 ZM Smiřice schválilo Strategii prevence kriminality na období 2008–2011 v podmínkách 
města Smiřice a Městský program prevence kriminality na rok 2008. 

 ZM Smiřice neschválilo záměr prodeje nemovitosti čp. 27 Palackého ulice. 

 ZM Smiřice neschválilo záměr převodu nemovitostí SO 139, SO 155 a SO 226 pro stavbu 
1106-II dálnice D11. 

 ZM Smiřice schválilo záměr prodeje nemovitosti U Stadionu čp. 15 vč. pozemku st. p. č. 698 
k. ú. Smiřice. 

 

 Ladislava Reichová 

 

 

Od listopadu 2007 do ledna 2008 se počet smiřických občánků rozrostl o 11 dětí – 7 holčiček 
a 4 chlapce.   

V sobotu 15. prosince 2007 se konalo v obřadní síni Městského úřadu „Vítání občánků“, kterého 
se zúčastnilo osm dětí – Šárka Jakubcová, Viktorie Obrtalová, Bára Kvapilová, Ema Hejnová, 
Dominik Kmínek, Jakub Smitka, Barbora Černá  a Alex  Pirťák.  Všem občánkům blahopřejeme! 

Zprávy z matriky 



Z našich řad odešli  (leden–únor 2008) 

v lednu – Jana  Pácaltová 
v únoru – Marie Svatoňová, Marie Kopecká  

Děkujeme pozůstalým, kteří nám dali souhlas s uveřejněním jmen do společenské rubriky. 

 

Sňatky (listopad 2007 – únor 2008) 

24.11.2007 obřadní síň MěÚ Zdeněk Bušta  –  Květa Hamplová 
     (Neděliště)                   (Předměřice nad Labem) 

  obřadní síň MěÚ Vítězslav  Pavel – Jana Vobejdová 
     (Třebovětice)   (Třebovětice) 

22.12.2007 zámecká kaple  Ivan Dědek  – Marina Omelčenko    
     (Kolín)    (Hradec Králové) 

12.01.2008       obřadní síň MěÚ David Malý  – Klára Baboráková 
     (Jaroměř)   (Jaroměř) 

18.01.2008       zámecká kaple  Jaroslav Rejniš  – Monika Salayová 
     (Třebihošť)   (Trutnov) 

26.01.2008       zámecká kaple  Milan Matyska – Marta Cvírová 
     (Jaroměř)   (Sendražice) 

02.02.2008       zámecká kaple  Pavel Bartoš  – Veronika Kašparová 
     (Semechnice)   (České Meziříčí) 

09.02.2008 obřadní síň MěÚ Jaroslav  Marvan – Andrea Sudková 
     (Čerčany)   (Hořiněves) 

  obřadní síň MěÚ Miroslav Pultar  –  Yveta Havránková 
     (Hradec Králové)  (Hradec Králové) 

Všem  novomanželům  blahopřejeme! 

Pro informaci uvádím  slíbený počet sňatků uzavřených za rok 2007: 

MěÚ Smiřice – č. p. 106 – 21 sňatků 
kaple Zjevení Páně  – 38 sňatků 
Smržov (u koupaliště)  – 1 sňatek 

 

Touto cestou Vám chci sdělit pár informací, týkající se platnosti občanských průkazů. 

Výměna občanských průkazů podléhá nařízení vlády č. 612/2004 Sb., podle kterého jsou občané 
České republiky povinni provést výměnu občanských průkazů bez strojově čitelných údajů.  

Znamená to tedy, že:  

- platnost občanských průkazů vydaných do 31. prosince 2003 (růžové) skončí nejpozději  
31. prosince 2008 

- občanský průkaz se strojově čitelnými údaji platí po dobu v něm uvedenou (tyto občanské   
průkazy nepodléhají výměně) – tento typ byl vydáván od srpna 2000. Je ve formě 
zalaminované karty o rozměrech 74 x 105 mm se zaoblenými rohy. Rozměry papírového 
jádra jsou 68 x 99 mm (mezinárodní formát ID2). 

Nenechávejte výměnu občanských průkazů na konec roku 2008, neboť lhůta pro vydání nového 
je 30 dnů. 



Řidičské průkazy 

Výměnu řidičských průkazů Městský úřad ve Smiřicích neprovádí. O vydání nového je nutno 
požádat na odboru dopravy Magistrátu města Hradec Králové – kontaktní adresa:   
Československé armády 216/41 (Gayerova kasárna – Kavalír B), 500 03 Hradec Králové – tel. 
495 707 801.  

Pro informaci uvádím platnost řidičských průkazů: 
- ŘP vydané 1964–1993 – platily do 31.12.2007 
- ŘP vydané 1994–1996 platí do 31.12.2010 
- ŘP vydané 1996–2000 platí do 31.12.2010 
- ŘP vydané od roku 2001 – platí do 31.12.2013 

Etela Koldrtová, matrikářka 

 

 

 

Diamantová svatba 

 

25. ledna 2008 oslavili Diamantovou 
svatbu manželé 

Marie a František Rejentovi 
z Holohlav 

Krásných 60 let uteklo ode dne, kdy si řekli  
ANO. 

Do dalších let jejich společné cesty životem 
jim přejeme co nejvíce zdraví, spokojenosti 

a životní pohody. 

 

 

  

Aforismy 

 Absolutní lenoch je člověk, který nemá žádnou práci, ale ani tu neudělá. 

 Ač člověk nežije ani jedno století, často si dělá starosti na celá tisíciletí. 

 Aktivní postoj lze úspěšně předstírat také rychlým přešlapováním na místě. 

 Ani klobouk není možno kupovat bez hlavy. 

 Ani kuře nehrabe zadarmo – zaplatí to životem. 

 Ať máte zdraví jakékoliv, vystačíte s ním vždy jen do konce života. 
 

 

 



 

Závěrečné koncerty ZUŠ Smiřice 

11. 6. 2008 – KD Dvorana 
17. 6. 2008 – Zámecká kaple Zjevení Páně 
 

SMIŘICKÝ  HRNEC  2008 

14. 6. 2008 

10,00–11,00 Proč ne 
11,15–12,15 Qjeten 
12,30–13,45 Nový Paka 
14,00–15,15 Lokálka 
15,30–16,45 Nadoraz 
17,00–18,00 Ivo Jahelka 
18,15–19,15 KOA 
19,30–20,30 Trio Ivana Hlase 
20,45–22,00 Kamelot 

Jubilejní 20. ročník zakončí ve 22 hod. ohňostroj. Moderuje Václav Souček. 
Neoficiální stránky festivalu – www.smirickyhrnec.web365.cz. 

 
 

 

Jako každý rok Krajský úřad Královéhradeckého kraje zpracovával pro Ministerstvo vnitra výkaz 
o přestupcích. Komise k projednávání přestupků města Smiřice (dále jen „Komise“) je povinna 
k tomu dodat podklady. V loňském roce Komise evidovala 53 došlých přestupků. Pro srovnání – 
v roce 2006 jich došlo 58. Jak vidíte, v počtu přestupků se oba roky mohou téměř rovnat.  

Zmíněné číslo 53 však obsahuje i přestupky z obcí patřících do správního obvodu města Smiřice, 
které Komise může projednávat na základě uzavřené veřejnoprávní smlouvy. Na tomto čísle se 
spáchanými přestupky podílelo také 25 občanů Smiřic.  

Ne všechny přestupky Komise projednávala. 27 tzv. návrhových přestupků, a další 4 z minulého 
roku, odložila, protože po ohlášení na Policii ČR už postižení v zákonné lhůtě 3 měsíců nepodali 
ke Komisi potřebný návrh na projednání přestupků, bez kterého nemohlo být zahájeno řízení. 
Dalších 5 přestupků bylo odloženo po projednání, 1 byl postoupen jinému správnímu orgánu. 
V roce 2007 tak měla Komise ke zpracování 20 přestupků z celkového počtu došlých (5 přestupků 
zůstalo k vyřízení v roce 2008), zatímco v roce 2006 jich bylo projednáno 15. 

Tzv. návrhové přestupky jsou kapitola sama pro sebe. Ty tvoří tradičně největší podíl z došlých 
přestupků. Z přestupků proti občanskému soužití podle § 49 odst. 1 písm. a), c) a e) zákona 
o přestupcích se vybírají do další statistiky ty, které se staly mezi osobami blízkými nebo osobami 
žijícími ve společné domácnosti, a které vykazují některé znaky domácího násilí. Do této statistiky 
smiřická Komise přispěla počtem 17 přestupků.   

Kultura ve Smiřicích 

Z činnosti Komise k projednávání přestupků 
města Smiřice 



Co se týká druhu přestupků, v loňském roce byly před Komisí projednány 3 přestupky proti 
veřejnému pořádku (v roce 2006 1 přestupek), 6 přestupků proti občanskému soužití (stejný 
počet v roce 2006) a 5 přestupků proti majetku (v roce 2006 to byly 4 přestupky). Tentokrát 
Komise nemusela projednávat přestupek, kde by pachatelem byla mladistvá osoba, což se už, 
bohužel, nedá říci o začátku letošního roku.  

Na závěr je třeba jen podotknout, že doufáme, že si pachatelé přestupků, i ti potencionální, 
dobře (ne třikrát, ale čtyřikrát a více) rozmyslí, než něco provedou, a vzpomenou si, že mezi 
spácháním přestupku a trestným činem je někdy velice tenká hranice. 

Za Komisi k projednávání přestupků Marcela Joštová 

 
 

 

Adopce 
V předvánočním čase se žáci naší školy rozhodli, že by 
mohli někomu pomoci. Na internetu našli akci Adopce na 
dálku, která se realizuje pod záštitou charity Hradec 
Králové. Proběhla diskuse, zda vybrat dívku nebo chlapce, 
také jakou zvolit zemi. U dětí vyhrála Monika, dívka 

z Indie. Děti spontánně vybraly peníze, přispěli také učitelé. A Monika je naším adoptivním 
dítětem! Díky finanční pomoci bude moci Monika chodit do školy, získá pomůcky na vyučování, 
učebnice a příspěvky na stravu ve škole. Často je to jediné teplé jídlo za den, které tyto děti mají. 
Naši žáci budou psát Monice dopisy a tím si procvičí znalosti v angličtině, dozvědí se více o Indii 
a v neposlední řadě je určitě bude hřát pocit, že někomu pomohli. 
 

Novoroční koncert – Daneťáček 
Již téměř rok trvá vzájemná spolupráce 
a poznávání se mezi žáky ZŠ Smiřice a žáky 
a klienty Danety, Základní a praktické školy 
v Hradci Králové. Daneta nabízí vzdělání 
dětem fyzicky i psychicky postiženým 
a poskytuje chráněné dílny pro dospělé 
klienty. I když abonenti hradecké školy trpí 
mnohými handicapy, mají stálou radost ze 
života, což dokázali i vytvořením pěveckého 
sboru Daneťáček, který přijel také nás, 
Smiřické, potěšit svými písničkami. V měsíci 
lednu uspořádal Daneťáček novoroční 

koncert pro žáky základní školy i pro smiřickou veřejnost. Koncert se uskutečnil v dopoledních 
a podvečerních hodinách v krásném prostředí barokní kaple Zjevení Páně, která je známá svou 
vynikající akustikou. 

Dopoledne si vyslechli milé písničky z filmů a pohádek žáci 2. stupně základní školy. Mnozí z nich 
se poprvé v životě ocitli v kontaktu s postiženými dětmi a bylo vidět, že v nich toto setkání 
zanechalo hlubokou citovou odezvu. Bylo opravdu dojemné slyšet od našich žáků slova plná 
obdivu a úcty k výkonům mladých talentů z Danety, slova nabízející pomoc, slova svědčící 
o lidskosti, citu a pokoře. Věřte, i pro nás dospělé nevšední prožitek. 

Ze života základní školy  



Čas mezi koncerty strávili všichni v naší škole. Po výborném obědě ve školní jídelně na ně čekalo 
odpoledne plné her, soutěží a sportovních akcí, to vše společně se žáky z 8. B, kteří se o své 
kamarády z Hradce Králové po celý den starali. V podvečerních hodinách zpěváci z Danety 
předvedli své koncertní umění dospělým, rodičům a široké veřejnosti. Smiřičtí projevili 
opravdový zájem, a i proto se Daneťáčku dobře zpívalo před citlivým publikem. Na závěr 
poděkovali Danetě žáci z 8. B krátkým pěveckým vystoupením s vlastním hudebním 
doprovodem. Děti z Danety odjely a my se už dnes těšíme na další společná setkání a zážitky. 
 

Zápis do 1. ročníku 
Zápis dětí do 1. ročníku pro školní rok 2008–2009 se letos konal 25. ledna. K zápisu přišly děti 
v doprovodu svých rodičů a byly zvědavé, co na ně ve škole čeká. Připravený program byl 
tematicky zaměřen na cestování, a bylo to samozřejmě cestování pohádkové. Děti postupně 
navštívily „Povídálkov, Kreslířov, Číslíčkov, Písmenkov a Stříháčkov“. V každé pohádkové zemi 
předvedly svoje výtvarné, řečové i počtářské dovednosti. Za pěkné výkony dostaly na památku 
drobné dárky. 

Zapsáno bylo 46 dětí, v porovnání s minulým obdobím je toto číslo větší, ale bude zřejmě i více 
žádostí o odklad školní docházky. Někteří rodiče nejsou ještě rozhodnuti, zda budou o odklad pro 
své děti žádat. Necháme se překvapit, kolik zapsaných prvňáčků opravdu nastoupí 1. září do naší 
školy. Všem přejeme, aby jim radost a chuť do školní práce vydržela co nejdéle! Děkujeme za 
pěknou spolupráci MŠ ve Smiřicích a Holohlavech, dále našim tradičním sponzorům paní 
Hudákové a panu Brožovi. 

Fotografie si můžete prohlédnout na internetových stránkách ZŠ Smiřice. 
 

 

Matematické soutěže a testování žáků devátého ročníku 
23. ledna se tři žáci naší školy zúčastnili okresního kola matematické olympiády pro devátý 
ročník. Nejlépe se umístil Vojtěch Erbrt, žák 8. B třídy, který se stal úspěšným řešitelem a v silné 
konkurenci deváťáků obsadil pěkné jedenácté místo. 

29. ledna na škole proběhlo „Hodnocení výsledků vzdělávání žáků 9. tříd ZŠ“. Toto hodnocení 
provádí Centrum pro zjišťování výsledků vzdělávání CERMAT a naše škola se ho zúčastňuje 
pravidelně. 

Hodnocení se skládalo z vypracování tří testů – z matematiky, českého jazyka a obecných 
dovedností. Na vypracování testu z matematiky a obecných dovedností měli žáci 60 minut a na 
vypracování testu z českého jazyka měli 45 minut. Každý žák obdrží individuální zprávu, ze které 
se dozví, jak se umístil při srovnání svých znalostí s vrstevníky z celé republiky. 
 

Informační centrum pro žáky  
Pro žáky jsme od druhého pololetí otevřeli informační centrum. Je vybaveno dvěma počítači 
připojenými k internetu, literaturou, časopisy, pracovními stoly. Mohou ho navštěvovat 
kteroukoliv přestávku, před i po vyučování. Centrum by mělo sloužit žákům pro samostatné 
získávání informací, tvorbu referátů a prezentací. 
 

Sběratelská burza 
25. ledna se konala v prostorách školy sběratelská burza. K vidění byly sbírky známek, pivních 
tácků, samolepek a dokonce i kamenů. Potěšitelné je, že i v době počítačů a jiných lákadel mají 
ještě stále děti zájem o sběratelství. 
 

 
 



Masopustní karneval 
Koncem ledna jsme pro děti ve školní družině uspořádali masopustní karneval. Děti se dlouho 
připravovaly. Líčily se, sháněly masky a hlavně se moc těšily. Šli jsme všichni průvodem do 
Sluníčka a v rytmu disca začaly děti promenádou. Veselý masopustní program pokračoval 
spoustou soutěží, za které byly děti sladce odměněny. Porota složená z vychovatelek měla 
nelehký úkol. Z takových krásných masek vybrat tu nejlepší, byl nadlidský výkon. Všem se 
odpolední karneval moc líbil a děti už se těší na další zábavný program – bude to ,,diskotéka  
v pyžamech“. 

Mgr. Petr Rohlena, ředitel ZŠ Smiřice 

 

 

ŠKOLKA MĚLA NAROZENINY 

A v tomto duchu nás také bude provázet celý školní rok. Dne 19. 8. 1967 byl zahájen provoz naší 
mateřské školy. Dnes je to tedy krásných 40 let. 

Ale vezmeme to hezky po pořádku. Jen co jsme se vrátili z letních prázdnin a přivítali naše nové 
nejmladší kamarády, zavládl podzim nejen za okny, ale i v prostorách školky. Doslova z každého 
koutu se na nás zubil drak, a že jich tu bylo. Mají to na svědomí předškoláci – třída žabiček, kteří 
uspořádali „Drakiádu“. Děti si s rodiči  doma vyrobily svého draka. Draci pak zdobili školku až do 
sklonku podzimu.  

 

 

Předškoláčci mají za sebou pěkný kus práce. Koncem listopadu vystoupili se svým pásmem básní 
a písní v pořadu pro seniory ve Dvoraně. Na Městském úřadě už podruhé přivítali svými 
básničkami ty nejmenší občánky města. Opět jsme se zúčastnili výtvarné soutěže, letos na téma 
„Můj rok“. Ve Dvoraně jsme shlédli už tři pohádky: O loupežníku a princezně Ance, O kohoutkovi 
a slepičce a Příběhy včelích medvídků. Včelí medvídci děti nejvíce oslovili. Toto poutavé 
vyprávění  propletené půvabnými písněmi je doslova očarovalo. 

Školička u příležitosti 40. výročí svého otevření připravila pro děti a rodiče dva malé dárky. 

Prvním bylo  překvapení pro děti v podobě návštěvy kouzelníka Jana Adamce. Jeho představení 
se moc líbilo a co teprve, když si děti domů odnesly zvířátko vytvořené z nafukovacích balónků. 
Druhý dárek patřil rodičům. Školku navštívil pan PhDr. Václav Mrštík, ředitel pedagogicko-

Zprávičky z Mateřské školy ve Smiřicích  

Výstavka našich prací – pohlednice našeho města Drakiáda – každý máme svého draka 



psychologické poradny v Hradci Králové, a přednášel na téma „Vývoj dítěte směřující ke školní 
zralosti“. 

 

 

U příležitosti  těchto oslav se konal „Den otevřených dveří“ pro širokou veřejnost. Velké 
poděkování patří maminkám a babičkám, které nám k tomuto dni napekly sladké dobroty pro 
návštěvníky. Ti si pak mohli prohlédnout budovu, jak vypadá dnes, shlédnout výstavu prací 
a výtvorů dětí, nahlédnout do kroniky a fotodokumentace. Téhož dne odpoledne pak se konalo  
přátelské posezení se současnými i bývalými zaměstnanci. Panovala zde příjemná atmosféra. Kdo 
mohl, přišel. Krásně se vzpomínalo – vždyť  nejstarším účastnicím bylo již bezmála 80 let. 

A nastal čas adventní. Tradičně nás navštívil Mikuláš a už méně oblíbení čerti. Ale trocha strachu 
za sladký balíček přece stojí. V čase vánočním při „Dni otevřených dveří pro rodiče“ se naše 
maminky a tatínkové zapojili do pouštění lodiček, zdobení perníčků, strojení stromků, zpívání 
koled a do výroby nějaké té ozdůbky. S jejich pomocí nám to šlo náramně. Největší radost jsme 
však měli, když nás obdaroval už tak dlouho očekávaný Ježíšek. Tímto byl završen starý rok a my 
uvidíme, co nám přinese nový. Už nyní se však můžeme těšit na „Bílo-černý den“. Více však 
neprozradím. Snad až příště. 

S pozdravem 

Vaše Adélka Všetečná 

 

 

 

Navštívil nás kouzelník Den otevřených dveří 

Na výstavě v SŠ potravinářské – zkoušíme zdobit 
perníčky 

Čerta jsme se báli jen trošku 



 

Chodník u kostela  

Měsíc prosinec byl v celku teplý, a proto se 
stavební firma NOVOSTAV s.r.o. Hradec 
Králové rozhodla, že nám u kostela sv. Jana 
Křtitele zhotoví v neobvyklé úpravě pěšinu 
pro pěší – mlatový chodník. Chodník v tomto 
provedení bylo to jediné možné řešení, které 
nám Památkový ústav Pardubice povolil. 

Myslím, že se nám i povedl. Občané, kteří chodí pravidelně do kostela, ale i ostatní, kteří 
používají cestu jako zkratku do Smiřic, si pochvalují, že nemusí chodit v blátě. 

 

Práce na hospodě pokračují 

V měsíci únoru už pracují na „kulturně stravovacím středisku“ (jak jsme čp. 36 nazvali)  jednotlivá 
řemesla. Obkladači mají před sebou 660 m2 obkladů a dlažeb, klempíři, kteří dělají 
vzduchotechniku a odsávání z kuchyně, montují už jednotlivé díly ke střeše, topenáři tahají 
trubky po sále k radiátorům. Radislav Richtera, který provádí elektromontáž a montáž 
zabezpečení budovy, je popoháněn jednotlivými řemeslníky. Hlavní stavební činnost nám provádí 
parta holohlavských odborníků z Luční ulice, na které může být obec právem hrdá. Dělají nejen 
úpravy na klenbách v místnostech ale i rozvody vody, kanalizace, hydroizolace a další. U všeho si 
počínají skutečně bravurně. 

Ulice Lipová nám také pokračuje 

I přes nepřízeň počasí (nikoli zima a mráz, ale 
rozmáčený blátivý terén) nám práce v ulici Lipové 
pokračují. Máme hotové rozvody kanalizace, 
vodovodu a částečně i plynovodu. V současné 
době čekáme na přeložení kabelů 35 kV, které 
vedou k trafostanici k Salaši. V měsíci březnu 
nastoupí firma MATEX s.r.o., se kterou máme 
zkušenosti v rozvodech elektro v ul. Zadní, 
Dlouhá a Na Státní. Ta provede rozvody v celé 

nové ulici. U každé parcely postaví pojistkové skříně pro napojení stavebníků. ČEZ a.s. jako jediný 
správce sítí si veškeré náklady na rozvody elektro uhradí ve své režii. Jediný, kdo stále váhá, zda 
k inženýrským sítím položí svůj kabel, je Telefónica O2. Otázkou je, zda bude někdo chtít pevnou 
linku na telefon nebo kabelový internet? 

Zprávy z Obecního úřadu Holohlavy  



Sjezd žáků holohlavské školy 

Setkání žáků holohlavské školy, plánované na 30. srpna 2008, se nám blíží. V současné době 
sháníme adresy všech žijících žáků, kteří naši školu navštěvovali. V soupisu žáků, který jsme 
vyvěsili na naši úřední desku a na naše webové stránky, jsou žáci a žákyně, kteří nastoupili do 
prvního ročníku. Těm, kteří nastoupili až do vyšších tříd a na seznamu nejsou (samozřejmě se 
mohou připomenout), se omlouváme. Dalo nám moc práce a úsilí, abychom zajistili seznamy 
těch prvňáčků ze Státního archivu v Hradci Králové. A proto, pokud se vás to týká, přihlaste se 
nám.  

Ve shánění adres žáků se nám poměrně daří. Seznamy mladších – poválečných ročníků – máme 
hotové z 80 %. Ze starších ročníků – do roku 1945 – máme do seznamu podchycenu přibližně 
polovinu ještě žijících žáků. Je to hlavně proto, že velká řada bývalých holohlavských žáčků 
(ze statku) se nám odstěhovala s rodiči do pohraničí, kde osídlovali opuštěné usedlosti. 

Miloš Malínský, starosta obce Holohlavy 

 

 

„… do 14. 2. napište svoje příspěvky do Zpravodaje…“. Tak se dívám na datum v kalendáři. Na 
sv. Valentýna mám poslední možnost pro napsání článku do tohoto čísla. Jenže pro napsání 
něčeho extra zajímavého je v naší školce zrovínka období jako okurková sezóna. Zas tolik se toho 
od Nového roku neudálo a spousta akcí je před námi. 

V lednu, v den, kdy pěkně nachumelilo, přijela do mateřské školy pracovnice z Ekologického 
centra Sever z Hradce Králové s pásmem her a úkolů pro děti o zimním období. Nemohli jsme mít 
větší štěstí. Mít termín programu na únor, bylo by velmi těžké hrát si na zimu a povídat si o ní, 
když kolem kvetou sněženky a primule. Jen aby jaro vypadalo ještě jako jaro, až v březnu přijede 
EC znovu s dalším programem. V lednu také proběhly zápisy do základních škol, už teď 
předběžně víme, že od září t. r. odejde z mateřské školy 11 předškoláků. 

Aby nebyla zima tak moc bílá a šedivá, proběhl u nás další barevný den, tentokrát žlutý. Za okny 
školky byla mlha a pochmurno, uvnitř zářila žlutá a halekal smích a křik. Společné soutěže a hry 
zpestřily další z chladných dní. Naše malá rada pro ty, kteří mají pocit, že jim chybí sluníčko 
a radost – začněte tím, že si na sebe oblečete něco zářivě žlutého, vážně, pomáhá to!  

Tento týden jsme podnikli výlet autobusem do Hradce Králové do Královéhradecké filharmonie 
na program Příhody včelích medvídků. Dětem se program s písničkami velmi líbil, celé odpoledne 
si vydržely hrát na oba čmeláčí kluky a kreslit si jejich podobizny na papír. 

V únoru jsme společně prožili školní karneval Z pohádky do pohádky a společné odpolední 
tvořivé dílny pro děti a rodiče. Ale to už jsme se všichni těšili na to, až bude tráva jarně zelená 
a zmizí bláto a oteplí se natolik, že budeme odkládat čepice a bundy.  

Pro ty, kteří mají v úmyslu zapsat svoje dítě na příští školní rok do Mateřské školy Holohlavy, 
máme informaci: zápis proběhne 7. a 8. dubna t. r. od 8 do 16:30 hod. Rodiče sebou přinesou 
svůj občanský průkaz a vyplněný formulář přihlášky k předškolnímu vzdělávání. Ten si mohou 
vyzvednout osobně v Mateřské škole Holohlavy v době od 7 do 16 hod. před termínem zápisu. 
Zájemci se mohou přijít kdykoli podívat na prostředí školky i se svými dětmi a zde získají další 
informace o naší mateřince. 

Zprávy z mateřinky v Holohlavech  



Moje doporučení maminkám, které jsou s dětmi ještě doma a jejich dětem ještě nebyly 3 roky: 
uvažte, jestli je opravdu nutné dávat vaše dítě do mateřské školy. Pokud vás k tomu tlačí 
zaměstnavatel a nemáte jiné východisko, tak snad. Ale pokud máte pocit, že vaše dítě je 
společenské, má rádo děti a že byste jej rády daly do školky jen tak, aby si zvykalo na kolektiv, 
vězte, že nejlíp je mu stále ještě u vás, kdy vy jste nablízku. K vyžití s vrstevníky mu stačí hry 
v parku, na dětském hřišti a na návštěvách. Má totiž stále pocit, že jeho rodina, tedy bašta 
bezpečí a jistoty, je neustále nablízku. Dítě do 3 let si ještě neumí dostatečně pohrát se svými 
vrstevníky a program předškolního vzdělávání je pro něho náročný. Naopak čas, který svému 
malému dítěti věnujete jako rodič, se vrátí v podobě větší sebejistoty a klidu vašeho dítěte 
v době vstupu do základní školy a dalších významných meznících v životě.  

Děti chápou čas a pozornost, které jim věnujete, jako projev lásky. Kde chybí, dítě si o něj 
jakýmkoli způsobem řekne, byť i negativním chováním a nebo bude vyrůstat v přesvědčení, že 
není milováno tak, jak by potřebovalo.  

V očích dětí existuje jednoduchá rovnice: Pozornost = láska. Tento vzorec si pak přenášejí i do 
dospělosti a stává se jakýmsi přesvědčením. Děti se učí tomu, co prožívají, co cítí. Ne tomu, co 
jim vtloukáme do hlavy. Mohou se naučit jen tomu, v čem žijí. Pokud žijí v nedostatku času, kde 
je čas nahrazován penězi, oblečením, luxusem, naučíme dítě, že tak to je v pořádku a nemůžeme 
od něj dospělosti čekat nic jiného. Naučili jsme ho, že láska = peníze, značkové oblečení, vysoké 
kapesné, mít a dělat něco, co nemají druzí a neschopnost komunikace.  

Proto je tak důležité se svým malým dětem dostatečně věnovat.    

Přeji všem krásné jaro, hodně sluníčka a dobré nálady. 

Renáta Smotlachová, ředitelka MŠ Holohlavy 

 

 

 

Věříte na šťastnou sedmičku a naopak na smolnou třináctku? Necháte se při rozhodování ovlivnit 
čísly? Právě probíhá rok končící číslem 8. Pro většinu z vás to možná neznamená vůbec nic, ale 
řada lidí se nemůže zbavit nepříjemného pocitu mrazení. Netušíte proč? Pak zalovme v paměti, 
ke kolika převratným událostem došlo v českých zemích právě v takových letech. A většina z nich 
nepatřila k těm nejšťastnějším. 

Pokud se na číslo osm podíváme blíž, může pro nezasvěcené, například vedle výrazně šťastné 
sedmičky a nešťastné třináctky, působit trochu nevýrazně. Nenechte se však mýlit. Kupříkladu 
v bibli se vyskytuje v řadě důležitých časových údajů. Osmý den bývá nejčastěji považován za 
začátek nového, většinou lepšího období obnovy a znovuzrození. Osmiboká bývá i křtitelnice, 
osm je Ježíšových blahoslavenství a buddhisté mají svou osmidílnou cestu sebezdokonalování. 
Podle astrologů je osm číslo rozumu, intelektu a vědění. Jeho symbolem je osmihran. 

Číňané to vidí jinak. Zatímco my se na letopočty s osmičkou díváme s nedůvěrou, Číňané toto 
číslo bezvýhradně považují za velmi šťastné. I proto jsou nadcházející olympijské hry zcela v jeho 
znamení. Podle pečlivě připraveného plánu začnou 8. 8. 2008 a olympijský oheň bude zažehnut 
přesně v 8 hodin 8 minut a 8 vteřin. Na prezentaci před světem představitelům země velmi 
záleží, a tak nechtěli nechat nic náhodě a úspěch si tímto způsobem raději předpojistili. (Jen pro 
zajímavost je třeba dodat, že nejnešťastnějším číslem v nejlidnatější zemi světa není třináctka, 
ale čtyřka.) 

Věříte na význam čísel?  



Pro naše předky měly i v předešlých stoletích roky s osmičkou tajemný nádech. Už velmi dávno si 
lidé všimli, že kumulace historicky významných událostí v těchto letech je až neuvěřitelná. Přijít 
na to, zda se za takovým fenoménem skrývá magie, konjunkce hvězd nebo je to jen shoda 
náhod, se prozatím nikomu přesně odhalit nepodařilo. Ať je to však jakkoliv, především 
v uplynulém dvacátém století to vypadalo, že letopočet zakončený právě tímto číslem má pro 
české země osudový nádech. A to abychom očekávali, co se letos „schumelí“. 

Co tedy můžeme letos očekávat? Máme se tedy pod vlivem historických zkušeností bát nějakých 
dramatických dějinných zvratů? Astrologové jsou víceméně optimističtí. Například podle 
známého astrologa Antonína Baudyše ml. by měl být letošní rok poklidný a bez vážnějších 
výkyvů. Jediným problémovým momentem by mohl být začátek listopadu. Ale i toto nebezpečí 
prý bude podle něho brzy zažehnáno. 

Podívejme se do českých dějin na data s osudovou osmičkou na jejich konci: 

26. srpen 1278    bitva na Moravském poli, kde byl Přemysl Otakar II. poražen a zabit 
7. duben 1348 vydal král Karel IV. zakládací listinu pražské univerzity 
29. listopad 1378 zemřel král Karel IV. a s ním končí i zlatý věk prosperity 
7. květen 1458  byl Jiří z Poděbrad korunován za českého krále – doplňme si, že už tento 

panovník usiloval o spojenou Evropu – něco podobného dnešní Evropské unii 
23. květen 1618  byli z oken Pražského hradu vyhozeni císařští úředníci. Toto datum je 

pokládáno za začátek třicetileté války. Zde si připomeňme, že rozhodnutí 
o defenestraci padlo v paláci Smiřických – defenestrace se zúčastnil i jeden 
z posledních příslušníků rodu Smiřických Albrecht Jan Smiřický – to je ten, 
který se měl dokonce stát českým králem. 

25. červenec 1648 vnikly do Prahy oddíly švédského vojska a plenily Rudolfovy sbírky – odvezly 
z Prahy i tzv. „Ďáblovu bibli“, která byla na přelomu roku 2007 a 2008 
zapůjčena a přivezena ze Švédska do Prahy a vystavena veřejnosti 
k nahlédnutí. 

roku 1678  začaly ve Velkých Losinách na Šumpersku největší tuzemské čarodějnické 
procesy 

roku 1848 Evropu zasáhla revoluční vlna. V červnu povstala i Praha, ale brzy musela 
kapitulovat. 

28. říjen 1918  vznik samostatné Československé republiky 
29. září 1938  Mnichovská dohoda 
25. únor 1948  „vítězství pracujícího lidu“ 
rok 1968  Pražské jaro a invaze vojsk Varšavské smlouvy 

Jsou mezi námi ještě občané, kteří prožili poslední čtyři data. To první – rok 1918 – prožil už jen 
velmi malý počet našich spoluobčanů jako malé děti. Toto datum a události kolem něho, dalo by 
se říci, patří k těm světlejším okamžikům v dějinách naší země. Další tři data patřila v dějinách 
země k těm osudově horším. 

Například na letošní únor připadlo 60. výročí tzv. Února. Najdou se mezi námi občané, kteří na 
toto datum vzpomínají jako na „Vítězný únor, vítězství pracujícího lidu nad buržoasií a začátek 
budování socialismu“. Na druhé straně však je i dosti těch, kteří na toto datum nemají příjemné 
vzpomínky, protože dosti často s nimi bylo zacházeno jako se zločinci. Bylo i hodně těch, kteří 
přišli i nejen o svůj majetek, ale dokonce i o svůj život (jako např. Dr. Milada Horáková). „Vítězný 
únor“ zasáhl i do života rodin ve Smiřicích. Tomuto tématu se věnoval ing. Lubomír Kupka:  

 

 



Vzpomínka na zlo 

Od vítězného února 1948 uplynulo 60 let. To je doba, za kterou se dá na mnohé zapomenout, 
i na postižené a na ty, kteří se před perzekucí spasili útěkem z domova. Má se zapomínat na 
křivdy, ústrky, drobnější i velké krádeže spáchané ve jménu komunismu těmi, kteří komunismus 
představovali? Domnívám se, že ne. Proto, přes slábnoucí paměť a ubývající síly, chci zmínit 
alespoň smiřické oběti. Měly by stát jako pomníky na cestě k svobodné společnosti. Snad proto, 
že společenství, které zapomíná na ty, kterým bylo ublíženo, se v budoucnu stane znovu obětí 
ubližovatelů. 

S pomocí pánů ing. Plška, Ducháčka, Miškely a MUDr. Berana jsme vyhledali exulanty i oběti. 
Nebyli jsme již schopni odlišit ty, kteří prchali ze země proto, aby si zachránili život, nebo „jen 
proto“, aby našli svobodu. Víme, že mnozí byli ohroženi jednotkami pohraničníků, jimž se potají 
říkalo „zelené gestapo“ či přímo „vrazi“. Druhá skupina obětí prošla „nápravnými zařízeními“, 
které krutostí podmínek a věznitelů vysoce předčily pověstné nacistické koncentrační tábory. Zde 
jsme odlišovali oběti od kriminálních zločinců, ti v seznamech nejsou. Za případné připomínky 
a doplnění těchto seznamů předem děkuji. 

Z dosažitelných údajů a vzpomínek jsme zjistili, že ze Smiřic pocházeli následující emigranti 
a perzekuovaní: 

Emigranti:  č. p.    Věznění:  č. p. 

Kosař Miroslav    26    Joneš Jan ml.  10 
Suchánek Tomáš 30    Volák Vojtěch  17 
Vašatová Líba          40    Sezima František 20 
Svatoň Petr ml. 48    Kryst Karel st.  21 
Rejchrt Vladimír 73    Hemelík Josef  27 
Bortlík Václav  98    Hemelíková Emílie 
Voženílek Fr.  110    Svatoň Václav st. 48 
Voženílková Marie     Koldrt Ladislav  89 
Voženílek Jiří  110    Hnik František  107 
Voženílková Mančinka     Macek Bedřich  148 
Hartig Jan, Ing.  127    Najman František 172 
Bozner Lumír  135    Špryňar Jaroslav 173 
Kubešová Stáňa 164    Koza František  179 
Špaček Ota, Ing. 174    Pultr Jiří, Ing.  197 
Štípek Karel ml. 239    Půr Jan st.  223 
Siebrtová Ilona  265    Radoň Karel st.  233 
Šust Michal  271    Novák Karel, Prof. 237 
Matoušová Miloslava 314    Štípek Karel  239 
Spitzer Hugo + 2 363    Laburda Josef  247 
Vaněk Jaroslav  369    Bača Ladislav  257 
Miškela Eugen  442    Městecký Ant.  285 
Miškelová Hana 442    Rožnovský Mir. 293 

Rodinná tragédie a „třídní nenávist“ několika zaměstnanců lihovaru, potrestaných pro drobné 
krádeže a velké lajdáctví, dohnaly k dobrovolnému ukončení života bývalého ředitele pana 
Karpíška. Podobně se rozhodl pan Kotyk z čp. 127, podle slov jeho otce pod tlakem StB. 

V seznamu nejsou, ani nemohou být, uvedeni lidé pronásledovaní pracovně a společensky. A že 
to KSČ uměla. Vzpomenu jen holohlavského kněze Dr. Josefa Turka. Po přečtení pastýřského listu 
mu „bezpečnost“ zpříjemňovala život tak, že se během několika týdnů nervově zhroutil, byl 



převezen na léčení a za několik dnů bylo jeho tělo předáno rodičům k pohřbení. Neviděl jsem 
úmrtní list, ale nedivil bych se nálezu zápal plic. Byl k zdůvodnění těchto „náhlých úmrtí“ 
nejoblíbenější už za nacistů. 

Město nemá veřejný seznam padlých v 1. světové válce, pamětní deska legionářů absentuje též, 
oběti nacismu jsou připomenuty takřka stydlivě a o perzekuovaných v době komunismu nechtěla 
více než polovina zastupitelstva v roce 1991 ani slyšet. Komunisté a půlkomunisté touží po tom, 
aby činy (či spíše zločiny) jejich ideologických předchůdců byly zapomenuty. 

Nevěříte?  Věřte a nezapomínejte! 

5/07                                                            Ing. Lubomír Kupka 

 

 

 

Z historie domu čísla popisného 84  

Na místě dnešního sklenářství pana Tomáše Spurného v Zemanově 
ulici ještě mnozí ze čtenářů jistě pamatují dřevěné stavení. Přečtěte si 
něco z historie tohoto domu.  

Tento dům měl podle starého číslování (do roku 1780) číslo popisné 
58. Mnohé z vás jistě překvapí, že nepatřil do Smiřic, ale patřil do 

Smiřiček – Smiřičky totiž sahaly z Pácaltova kopce až někde k současnému městskému úřadu. 
Domek byl postaven podle tehdejšího označení „na obci“. Dále podle starých záznamů: 

„Dne 13. února 1693 vykázala obec Janu Moravcovi místo, kde si tento vystavěl domek. 
Povinností držitele k vrchnosti bylo platiti úrok o svatém Jiří a o svatém Havlu po 3 groších, půl 
slepice neb za ní platiti 1 groš a 3 a 1/2 denáru. Od vdovy Lidmily koupil domek 20. června 1730 
za 150 zlatých Jan Fohl‚ barvíř a její zeť. Jan Fohl hospodařil na domku 3 roky a zemřel. Protože 
nesložil vůbec žádných peněz, tak vdova se opět domku ujala a hospodařila na něm do roku 
1733. 20. Augusty (srpna) domek postoupila za 100 kop svému synovi Janovi Moravcovi. Dědici 
prodali domek 7. července 1747 za 90 kop Janovi Kvasničkovi. Po jeho smrti hospodařil zde Josef 
Sirůček a to až do právních let svého syna Daniela Kvasničky. Tomu domek předal 4. Augusty 
(srpna) 1780 jako již plnoletému v ceně 147 zl. 31 kr. Daniel Kvasnička zemřel bez zanechání 
poslední vůle a domek se zahrádkou prodala vdova Kateřina synovi Janovi Kvasničkovi zápisem 
z 2. června 1802 za 505 zl. Od svých rodičů převzal domek se zahrádkou 1040 čtvercových sáhů 
27. ledna 1846 za 368 zl. 33 kr. syn Jan Kvasnička, měšťan a mistr mydlářský, který se roku 1851 
oženil s ctnou a šlechetnou pannou Emou, dcerou Jana Mladějovského. Od 14. prosince 1868 
držel domek za 865 zl. Ignác Valenta. Další majitelkou se od 2. července 1872 za 908 zl. 25 kr. 
stala Anna Ungerová‚ provdaná Procházková. Od 4. července 1872 byl za 1500 zl. dalším 
majitelem Václav Hanka s manželkou Annou. Od 13. Novembris (listopadu) 1876 je už dalším 
vlastníkem František Jakoubek s manželkou Františkou. (Poznámka: Všimněte si, že přibližně za 
150 let stoupla cena domku na desetinásobek. Inflace není jen v současné době.) V roce 1910 byl 
jako majitel domku znám František Jakoubek a v roce 1916 Františka Jakoubková.“  

Posledními majiteli domku byla rodina Spurných. Svůj život zde dožili manželé František Spurný 
se svou ženou Josefou Spurnou. Jejich syn Josef Spurný si postavil dům nový. Starý dřevěný 
domek byl zbořen v roce 1980. 

 

Z historie smiřických domů  



Fotografie domku ze 30. let minulého 
století. Pan Josef Spurný ještě dokáže 
poznat některé osoby z fotografie. 

 

 

 

 

 

 

 

Na lomenici domu bylo prkno z roku 1792 s následujícím nápisem: 

 

 

 

 

Ke zbourání tohoto dřevěného domku 
došlo kolem roku 1980. Přibližně o 10 let 
později zde vyrostla nová budova 
s provozovnou sklenářství. 

(mv) 

 

 

 
 

 

Tento článek volně navazuje na článek „Rodová jména a znaky“. 

V předešlé ukázce jsme se mohli seznámit se zajímavým výkladem jména a znamení raka v erbu 
Jana Žižky z Trocnova a z Kalicha. Přestože smrtí Žižky, jeho dcery a bratra, o synech není nic 
známo, rod vymírá, ještě o několik století později si toto jméno zachovává svoji přitažlivost. 
Trocnov, ležící nedaleko Českých Budějovic, tvořily jen dva zemanské dvory, jeden z nich patřil 
Žižkově rodině, pravděpodobně velmi chudé. Majetek po jeho smrti v roce 1424 a po smrti jeho 
dcery a bratra přešel do cizích rukou. Hrad Kalich, postavený pro Žižku husity, nechal císař 
Zikmund brzy zbourat.  

Žižkové z Trocnova 



V 16. století se objevuje v Kolínci u Klatov městský písař Adam Žižka a pak o něco později Matěj 
Žižka, jenž padl v boji s Turky u Vídně v r. 1683. Jeho vnuk Jan Maxmilián Žižka byl povýšen do 
říšského rytířského stavu r. 1735 císařem Karlem VI., mezi české stavy byl přijat a inkolát mu 
udělila Marie Terezie r. 1747. Potvrzení starožitného stavu vydáno c. a k. ministerstvem vnitra 
v r. 1892 pro Adolfa Antonína rytíře Žižku z Trocnova. Predikát „z Trocnova“ a erb uděleny Janu 
Maxmiliánovi jako údajnému potomku staročeského rodu Žižků z Trocnova, ačkoliv se mu 
nepodařilo prokázat přímou rodovou posloupnost a měl zcela jiný erb, na rozdíl od červeného 
raka, čtvrcený štít s liliemi a medvědy. V r. 1746 Jan Maxmilián sice koupil statek Bílou Lhotu na 
Olomoucku, avšak musel ho pro dluhy brzy prodat. Jeho potomci již žádné statky nevlastnili, což 
význam rodu oslabilo. 

Ať již skuteční či domnělí, pokračovatelé rodu slavného vojevůdce byli zprvu vojáky i plukovníky, 
později pak úředníky. Po r. 1921 se stává JUDr. František Julius ředitelem Pražských vzorkových 
veletrhů. Znám je rovněž Jan Vladimír Jakub František rytíř Žižka z Trocnova. Jeho syn ing. Jan 
Jindřich František Vladimír byl jezdeckým mistrem ČSSR ve skoku a předsedou jezdeckého oddílu 
TJ Žižka Praha je dodnes. Jméno Žižka se tedy z našeho povědomí rozhodně nevytratilo. 

(Jan Halada – Lexikon české šlechty)   

10/07                                                                  upravil Ing. Milan Plšek 

 

 

 

Vysvěcení nového školního domu 
Po rozhodnutí o stavbě nové školy vybrán stavitel Jan Dušek z Hradce Králové. Na stavbě 
vyvstávaly neustále problémy, jak ze strany vrchnostenského úřadu, tak i obce, stavba se 
protáhla až do září 1856, takže se přes 16 let vyučovalo v pronajatém domě. Vrchnost co patron 
nesla 2/3 nákladů a město, jemuž c. k. výnosem z 29. října 1853 potvrzen statut, muselo přispět 
1/3. Při slavnostním vysvěcení školy 14. září 1856 promluvil Antonín Stránský, zvaný Scholasticus, 
kanovník strážný a vrchní diecézní školdozorce z Hradce Králové. Po vykonaném vysvěcení 
sloužena slavnostní mše v chrámu Páně. (Stará radnice a škola – dnes čp. 126 naproti zámku.) 

Výstavba železné dráhy přes Smiřice 
Nejprvnější lopatou do země zapíchnutí stalo se u pardubického nádraží 22. září 1856, a přece již 
4. 11. 1857 po této trati materiál ku stavbě přivážen býti mohl. Když pak smiřický duchovní 
a kronikář Mitiska v únoru 1857 se do Jaroměře pro služné pěšky vypravil, poněvadž tehdá 
nebyla tam železná dráha ani poštovní vůz každého dne nejezdil, tu před městem pozoroval, jak 
zeměměřiči se svými fangličkáři po poli běhají a praporky do země stavějí a pak dle toho dva 
střevíce dlouhé kolíky do země zarážejí. Ve Smiřičkách pak musela býti jedna ulice proříznuta, za 
domkem Josefa Kučery č. 65 prořez v zemi učiněn a z vydobyté hlíny prodloužena hráz neb násep 
k Černožicům. Tento domek č. 65, protože se v železné čáře nacházel, musel býti zbořen 
a odklizen, majiteli pak nový postaven. Pod lednicí bylo třeba od majitelů rovněž stavení 
vykoupiti a zbořiti, byla však stará a dřevěná, dle odhadu nebyla tedy drahá. Odstraněny byly 
domky č. 48 Josefa Rezka, č. 49 Josefa Čecha, č. 50 Jana Valáška a č. 54 Josefa Kadeřávka. 

Dne 18. května 1858 byla železná dráha z Pardubic do Hradce a dne 20. května 1858 z Hradce do 
Smiřic a Josefova předána, a tak zkušební jízda zdarma pro pány předvedena. Dne 31. května jel 
vlak prvně z Pardubic až do Králové Dvora, a pak každých 8 dnů o jednu stanici dál až do Liberce. 

Mitiskova kronika – XIII. pokračování 



Zpěvácký spolek Hanka 
Heslo Hankovo: „Národy nehasnou, dokud jazyk žije.“ 

Již hned r. 1862 po příkladu jiných městeček, kde započaly se pěvecké spolky zřizovati, sešli se jak 
hudby tak i zpěvu milovníci, nejen učitelé, ale i kanceláře úředníci buďto ve třídě, neb v bytě 
u některého úředníka, každou neděli odpoledne, aby obyčejně kvartet či sextet hrajíce i zpěvem 
se bavili, ducha svého obveselili a šlechtili. První veřejnou hudební a zpěváckou zábavu řídil Jan 
Fencl – účetní u mlynáře Batisty v zahrádce u Labe, kde se též hodovalo, hrálo v karty, koulely 
kuželky a zapisovali nás do spolku. Dne 19. září 1880 navštívil své rodiště pán Mautner rytíř 
z Markhofu, pěvecký spolek postavil se v půlkruh před dům Ed. Malburga č. 7, pak po hudbě 
a zpěvu provolána „Sláva“! Poté deputace odevzdala milostpánu diplom čestného úda zpěvácké 
jednoty s blahopřáním, načež on dal 100 fl. do spolkové pokladnice. (Spolek likvidován na podzim 
r. 1958 a spolkový majetek převzal MNV. Dům čp. 7 stával v místě dnešního parkoviště 
u Danisca.) 

Stanovy zpěváckého spolku 
Nově ustavený zpěvácký spolek přijal své stanovy, ve kterých sobě vytknul: §1 „Účel spolku jest 
pěstování zpěvu chorálního, jakož i z  toho povstávajícího sboru vokálního, mimo to se má docíliti 
spolkem svorný, společenský kruh, šlechetná zábava a podporování všelijakých dobrých účelů, 
ušlechtění krasocitu a zvelebení hudby chrámové.“ Spolek sestává z údů činných a přispívajících, 
ze svého středu volí ředitele, ze 4 údů sestávající správní výbor a pokladníka. 

Občanská záložna 
LP 1862 přičiněním smiřických občanů, nejvíce však purkmistra Karla Sedláčka, vstoupila dne 
2. dubna občanská záložna do života. Blahodárně působí podobné ústavy zvláště tam, kde jen 
menší průmysl, obchod a řemeslnictvo, tak i u nás těmto velmi dobře slouží. Jako vše co nové 
a zavedeno býti má, od některých nerado zřeno bývá, tak i záložna zpočátku zápasila s mnohými 
překážkami. Již to byla nemalá obtížnost, že měšťanosta Karel Sedláček nepřijal funkci předsedy, 
ba ano nechtěl se státi ani údem (členem), a tak zvolen pan Eduard Malburg, který však trávil 
mnoho dní ve Vídni, načež zvolen odevšech Jan Bohaboj Mitiska – zámecký duchovní za 
místopředsedu, aby jej zastal v nepřítomnosti. Dále zvolen Václav Šrámek, důchodní a majitel 
č. 120, za jednatele a pokladníka. Po potvrzení stanov zvolen výbor sestávající z 12 údů, koncem 
měsíce již čítala záložna 20–30 řádných a přispívajících údů. 

Chudobinec a špitál 
Roku 1856 byl císařský erár donucen pro dluhy panství Smiřice a Hoříněves c. k. výsadní rakouské 
bance ve Vídni na umoření dluhů přepsati. Od ní kupuje r. 1862 bývalý panský dům č. 111 (stará 
pálenka) Adolf Ignác Mautner, zámožný vídeňský měšťan, nikoliv však pro sebe, ale pro 
dobročinný skutek. Nechal dům nemalým nákladem rozšířiti, osm světnic zříditi, tu největší 
v domě co nemocnici upraviti a vším potřebným zaopatřiti. Dne 16. října 1862 byl ústav 
i církevně zasvěcen, druhého dne pak 8 chudých starců a stařen, tedy 16 osob do 8 připravených 
světnic zavedeno. Chudobinec zaopatřil nadací a r. 1865 předal městu. V dobrém jej následovala 
jeho manželka Julie Marcelina, jež zřídila dvě nadace, aby vetché stařenky i třesoucí se 
stařečkové v chudobinci a ve špitále nejen útulek nalezli, ale aby se v něm ani zimou netřásli 
a nechřadli. Později pan Eduard Malburg, majitel lihovaru a domů č. 6 a 7, vlastní bratr pána 
Mautnera, převzal ještě další opravy a do nemocnice dal vyhotovit krásný nábytek a na plátně 
malované podobizny svých rodičů a bratří. 

Prodej smiřického panství 
Když c. k. vídeňská výsadní banka viděla, že rozsáhlá panství Pardubice, jakož i Smiřice 
a Hoříněves každoročně o několik tisíc zlatých méně vynášejí, tak sice, že Smiřice, které až 



doposud vždy přes 50 000 užitku dávalo, ale později za Chrištofa Lenze jen 40 000 po srážce 
rozličných nákladů přinášelo. Tedy banka viděla se býti nucena panství Pardubice i Smiřice 
nechat svými úředníky odhadnouti a při veřejné dražbě za nejvyšší nabídku prodati. Panství 
Pardubice nemaje dvorů, pak v krátkém čase prodáno. Ježto panství Smiřice a Hoříněves 7 dvorů 
obsahuje, pročež velmi mnoho rolí, luk a zahrad muselo se odhadnouti, rozhodnuto vyčkati až po 
sklizni a vymlácení obilí. Do Smiřic vyslán z Vídně zkušený hospodář Josef Hruška co kontrolor, 
aby na všecko bedlivě dohlížel. Aby však výnos panství nebyl mnohem vyšší než v minulých 
letech, tedy mlatci hleděli nejen ve dne, ale také i v nočním čase obilí odnášeti, takže pan 
kontrolor viděl se nucen i sám odnašeče stíhati. Kronikář radil panu Hruškovi, aby si k přehlídce 
noční 2 lesníky a 2 hajné přibral a nejen sám, ale i také ostatní se ozbrojili. Tak v pátek u dvora 
Zderaz oboje vrata tajně obsazena a o půlnoci přes 20 mlatců s pytli přistiženo, tu se i střílelo 
a několik chytilo, ostatní uprchli a tak se dělo i jinde. 

Ředitel c. k. Národní banky ve Vídni šlechtic jménem Pipitz, ve všech novinách na 14. září 1863 
oznámit veřejnou dražbu nechal. Celkový úhrn odhadní panství Smiřického činil 2 263 000 fl. 
rakouské měny. 

Jan baron Liebieg – senior (ve Smiřicích 1863–1870) 
Poněvadž Jan Liebieg při světové výstavě v Paříži pro své nejlepší a nejdokonalejší zboží velkou 
zlatou medailí vyznamenán byl, v uznání jeho velkých zásluh o řemesla, průmysl a zvýšení 
obchodu, byl jemu od Jeho c. k. apoštolského Veličenstva císaře Františka Josefa I. rytířský řád 
železné koruny II. třídy, a pak později i řád III. třídy udělen. Tak při veřejné dražbě ve Vídni roku 
1863, zámožný známý milionář Jan Liebieg, evropovelkosoukenický továrník z Liberce, přes celý 
odhad ještě přidal a tento Smiřický velkostatek koupil za 2 600 000 fl. rakouské měny. Výminkou 
bylo, že nový majitel musí předešlé úředníky, kdyby si je neponechal, půl roku ještě v obydlích 
podržeti a služné jim vypláceti. On však všechny propustil a ponechal si jen zámeckého lékaře 
Františka Pschorna, Jana Janderku zahradníka a Jana Hehla zámeckého vrátného. Jan Křtitel 
baron z Liebiegu – senior se narodil r. 1802 v Broumově jako prvorozený syn soukenického 
mistra Adama Liebiega, jenž měl 5 synů a 3 dcery. Jakožto majitel továrny v Liberci byl zvolen za 
poslance pro průmyslová města na zemský sněm do Prahy a později i do říšské rady ve Vídni. 

Uvítání nového majitele panství 
Purkmistrovský úřad nechal rozhlásiti, že nového gruntovního pána slavnostně uvítati hodlá, 
totiž ustanovil, aby k úctě a slávě pochod z radního domu s hudbou uspořádán byl. Tehdejší 
měšťanosta Karel Sedláček majitel č. 14, s veškerou radou, s učitelstvem, z celého velkostatku 
Smiřicko-Hoříněvského, s panským služebnictvem i městským a venkovským lidem vešli v dvůr 
zámku. Učitelstvo utvořilo zpěvácký spolek, jenžto znamenité a kunštovní zpěvy střídavě 
s vojenskou josefovskou hudbou přednášeli a posluchačstvo bavili a veselili. Napotom rada v čele 
s purkmistrem a zámecký farář v zastoupení osazenstva zámku vyšli do druhého poschodí 
projeviti novému pánu srdečné uvítání a blahopřání ve jménu města Smiřic. Načež gruntovní pán 
vyjádřil upřímný dík, doprovodil zástupce na pavlač, z které zprvu v češtině, pak také v němčině 
srdečnými slovy díkůvzdání shromážděnému lidstvu poděkoval. Následovaly střelné rány 
z bouchačů a z tisíce hrdel voláno sláva! sláva! To vše událo se dne 1. listopadu 1863. 

Po ukončení slavnosti odebrali se mnozí do hostince U Zeleného stromu (dnes Dvorana), kdež 
právě toho času byla kočující divadelní společnost a byl dáván kus od Jana Nepomuka Štěpánka 
„Čech a Němec“, kdež jedna Němkyně a jeden Čech spolu rozhovor mají, kus se vesměs líbil 
a obecenstvo bavil. Gruntovní pán za sebe a nás v první řadě zaplatil 50 fl. a kronikář měl tu čest, 
že musil místo vedle něho přijmouti. 

10/07                          Pro Zpravodaj upravil Ing. Milan Plšek 



 

1. Výroční členská schůze naší ZO se uskutečnila 21. února 2008 ve 14 hodin v Městském 
kulturním středisku Dvorana ve Smiřicích. Na této schůzi byl zvolen nový výbor Svazu 
důchodců ČR – místní organizace Smiřice. 

2. Svaz důchodců ČR v Praze žádá všechny seniory, aby oznámili Radě seniorů v Hradci Králové 
(Dům odborových služeb, Gočárova 1620 (číslo tel.: 495 521 048, e-mail: 
poradna.hradec.kr@rscr.cz) problémy, které mají a je nutné je řešit. Uveďte konkrétní údaje 
(zvýšení nájemného, příplatky ve zdravotnictví, jízdné apod.). Jasné a doložené údaje 
pomohou při diskuzích o problémech a o diskriminaci či snižování životní úrovně. 

3. Postřehy z poradny pro seniory v Hradci Králové: 

 Starý člověk méně slyší, méně vidí, hůře se pohybuje a zhoršuje se mu paměť a  vnímání. 
Co z toho vyplývá? 

 Se starým člověkem je třeba mluvit srozumitelně – nešeptat a nemluvit rychle. Někdy je 
potřebné informaci zopakovat. Dobré by bylo přidat i úsměv – ale to už bychom asi chtěli 
příliš moc.   

 Písemné informace je třeba starým lidem předkládat písmem čitelným i bez lupy. 

 Při nastupování a vystupování u dopravních prostředků apod. se nesmí na staré lidi 
spěchat.  

4. Volný vstup do galerií a muzeí v Praze:  
Obrazárna Pražského hradu  – každé pondělí 16,00– 8,00 hod. 
Muzeum Kampa    – každé pondělí 
Národní muzeum    – 1. pondělí v měsíci 
Lobkovický palác    – 1. středa v měsíci 
Národní galerie (expozice a výstavy) – 1. středa v měsíci 15,00–20,00 hod. 
Národní zemědělské muzeum  – 1. středa v měsíci 13,00–17,00 hod. 
Muzeum hlavního města Prahy  – 1. čtvrtek v měsíci do 20,00 hod. 
Náprstkovo muzeum   – 1. pátek v měsíci 

5. Program zájezdů a divadel pro rok 2008 byl uveden na výroční členské schůzi a je vyvěšen 
v naší skříňce. 

 

Kučírková Vlasta, předsedkyně SD ČR Smiřice 

 
 

 

Vážení občané, 

s množícím se výskytem černých skládek vás opětovně informujeme, jak nakládat s odpadem ve 
Smiřicích.  

Obyvatelé Smiřic, Rodova a Trotiny mají možnost zbavit se legálně veškerého běžného odpadu. 
Jediný druh odpadu, u kterého město Smiřice nezajišťuje odběr, jsou pneumatiky. Tento odpad 
mají povinnost odebrat servisy, u kterých dochází k výměně pneumatik, nebo se můžete obrátit 
přímo na zpracovatele odpadu – firmu Ladislav Rund, která má provoz v nedalekém Novém 
Plese. 

Svaz důchodců ČR – místní organizace Smiřice 

Nakládání s odpady na území Smiřic a Rodova 



V areálu zámku je provozován sběrný dvůr, ve kterém je možnost bezplatně odevzdat následující 
odpad – nebezpečný (barvy, ředidla, baterie, oleje apod.), polystyren, sanitární keramiku 
(umyvadla apod.), dehtové lepenky a veškeré kompletní elektrozařízení (malé i velké – ledničky, 
televizory, radiopřijímače, počítače atp.). Polystyren a vysloužilá elektrozařízení jsou dále 
předávána firmám, které zajišťují jejich recyklaci a následné opětovné využití. 

Dále jsou u starého Sídliště provozovány firmou Karel Dachovský – DADRUS sběrné suroviny, kde 
od vás nejenže vykoupí běžné suroviny (kovy a papír), ale dále zde za malý poplatek můžete 
uložit i velkoobjemový odpad  (sedačky,  židle  apod.),  komunální  odpad,  veškeré  druhy  obalů 
(plastové, dřevěné, kovové, směsné, textilní), kabely, oděvy, zeminu a kameny (suť) a bezplatně 
sklo. Otevírací doba: út 10:00–11:30, 13:00–16:00, so 8:00–11:30 hod. 

Dalším druhem odpadu, se kterým je problém především v létě a na podzim, je tzv. bioodpad ze 
zahrad. Firma AGRO CS a.s. od Vás bezplatně přijme posekanou trávu, listí a větve do průměru 
8 cm. Na sekretariátě MěÚ v 1. patře si můžete pro tento odpad vyzvednout velké plátěné pytle. 
Za poplatek 100,– Kč/t od Vás firma AGRO CS a.s. vybere také stavební suť a znečištěnou 
stavební suť za 150–200,– Kč/t. Provozní doba: po–pá 7:00–15:00 hod. 

Dále se po městě vyskytují „hnízda“ barevných kontejnerů, kde se ukládá roztříděný odpad – 
sklo, plast, papír a tetrapack (nápojové kartony od mléka, džusů apod.). Na tetrapacky si můžete 
na MěÚ – odboru životního prostředí vyzvednout zdarma oranžové pytle, které po naplnění 
můžete volně položit k těmto „hnízdům“. O důležitosti a užitečnosti třídění se nebudeme 
rozepisovat, to je v dnešní době zcela známá a samozřejmá záležitost. Upozorňujeme, že 
povinnost třídit odpad vyplývá ze zákona o odpadech č. 185/2001 Sb. a z obecně závazné 
vyhlášky města Smiřice č. 2/2006. 

Posledním druhem odpadu, který se běžně v domácnostech vyskytuje, je tzv. komunální odpad. 
Jedná se o nevytříděnou směs z domácností, kterou běžně všichni umísťujeme do popelnic nebo 
větších kontejnerů. Firma Ladislav Rund zajišťuje pravidelné svozy, které si můžete nastavit podle 
potřeby od týdenního až po dvouměsíční s možností kombinací, a podle toho také zaplatit 
úměrnou výši.  

Na začátku tohoto roku došlo ke změně v úpravách četnosti svozů. Do konce června 2008 bude 
nadále umožněno kdykoliv svoz zvyšovat i snižovat. Od následujícího pololetí, tedy od července 
2008, bude snížení svozů umožněno pouze 2x ročně vždy k příslušnému pololetí. To znamená, že 
snížení bude možné do konce června 2008 a další snížení bude možné kdykoliv, ale s účinností od 
1. 1. 2009 a dále vždy po uplynutí 6 měsíců. V závažných případech (jako dlouhodobá 
hospitalizace v nemocnici, úmrtí v rodině a pod.) bude možno svoz snížit i v průběhu roku. 
Zvýšení, přihlášení nového svozu nebo odhlášení bude možné kdykoliv v průběhu roku. 

Doufám, že tento strohý výčet možností jak nakládat s odpady vám bude užitečný. Veškeré 
informace a rady ohledně problematiky odpadového hospodářství vám rádi zodpovíme na MěÚ 
Smiřice, odboru životního prostředí, nebo telefonicky na tel. č.: 495 809 020. 

S přáním bezproblémového ukládání vašeho odpadu 

za odbor životního prostředí referentka Barbora Luxová     

 

 

  

 

 



 

Pro zpestření vánoční pohody a svátečního lenošení uspořádali smiřičtí tenisté turnaj amatérů ve 
čtyřhrách. Účastníci turnaje poměřili své síly s tradičními soupeři 30. prosince ve školní 
tělocvičně. Výsledné pořadí zdařilého turnaje bylo následující: 1. Osladil–Plšek, 2. Filip–Říha, 
3. Jirousek–Řehák, dále pak Bednář–Malina, Kaška–Vlasák a Jelen–Svatoň. 

Nabídku aktivního pohybu připravili i kuželkáři, kteří nabídli smiřické veřejnosti vánoční koulení 
v sobotu o den dříve. Při zábavném koulení zde s koulí zápolili hráči všech věkových skupin, 
přičemž nejmladší hráčky byly o více než 70 let mladší než hráč nejstarší, veterán Zálabáků 
Bohumír Šmejda. 

Ing. Milan Plšek  

 

O panu Přemku Andrýsovi ze Smiřic, který na svých internetových stránkách 
www.volny.cz/smirice2004/smirice.htm shromáždil úctyhodný kus historie Smiřic a Holohlav, 
jsme naše čtenáře informovali. Nyní velice rádi publikujeme jeho poděkování všem ochotným 
lidem, kteří mu  posílají materiály.  
 

Cítím potřebu poděkovat.  

Poděkovat vám všem, kteří mi píšete a pomáháte vytvářet tyto stránky.  

Začnu poděkováním pracovníkům smiřického a holohlavského úřadu, nechali mi okopírovat svůj 
fotografický archív a i jiné materiály. Vždy ochotná paní Laďka Reichová ze smiřického MěÚ mi 
poslala mnoho přepsaných materiálů a upozorňuje mě na další.  

Velké množství krásných materiálů mi poskytl pan Zdeněk Vorel z Varnsdorfu a stále na mne 
pamatuje při procházení webových stránek. Stejně tak pan Martin Kareš z Prahy na mne myslí 
v archívech. Při studiu ještě vypracoval další velkou práci, kterou chce publikovat na mých 
stránkách. Mimochodem – vyhledávač je jeho nápad. Pan Miloslav Volák, člen redakční rady 
smiřického Zpravodaje, mě stále zásobuje informacemi. Pan ing. Kupka mi vždy ochotně poradí 
a pomůže. Dokonce napsal, na mou prosbu, rodokmen Malburgovy rodiny v němčině. Ten jsme 
potom poslali na adresu pana Heinricha Mautner-Markhof. Ing. Kupka udělal práci a já jsem 
získal za odměnu fotografie starých členů rodiny, která původně bydlela ve Smiřicích. Bývalý 
smiřičák Miloš Dvořák z Prahy se celý život zajímá o divadelnictví, jsem rád, že jeho práce je 
vystavená na mých stránkách.  

Jsem také rád, že mi lidé věří a fotky mi svěří na okopírování, tak jako paní Otčenášová, 
Karliaková, Knapová, Nepokojová, pánové Matyáš, Jar. Brož, Vébr, Škvrna a jiní. Lidé také přijdou 
ke mně domů a přivezou, co mají, patří k nim také bývalá holohlavačka paní Lída Hrubá, pan 
Bořík Dušek a další. Nesmím zapomenout na milé lidi ze smiřického sboru Církve československé 
husitské. Martin Sládek z Hradce Králové mi posílal materiály. I z ciziny mi lidé posílají fotografie, 
například pan Otakar Karel z Německa a pan Soukup z USA.  

Ano jsou takoví lidé. Určitě nechtějí jen, aby byli někde vidět, ale pochopili, že lidská paměť je 
hodně krátká. Vždyť proto jsem začal vystavovat fotografie školních tříd. Budete se divit, kolik lidí 
si už dnes nepamatuje jména svých spolužáků (vím, o čem píšu, jsem jeden z nich).  

Vánoční sportování  

PODĚKOVÁNÍ 



Když ještě mohl, tak mi pan Rudolf Andrýs z Holohlav, jako poslední pamětník, popisoval lidi na 
zažloutlých fotografiích. A to mu bude příští rok neuvěřitelných 90 let. Přeji mu mnoho sil. 
V srpnu 2006 mi Marie Holečková popisovala jména spolužáků ve své páté třídě. Jako nejstarší 
obyvatelce Holohlav jí v tu dobu bylo 96 let (můžete ji vidět v ročence v roce 1910).  

Stačí málo, projít domácí fotoalbum, nebo jít po městě a všimnout si, co ještě není na mých 
stránkách. Nebo co tam už je, ale chybně. Pan Škvrna ví, co myslím. Naše společná paměť tak 
bude přístupná pro všechny.  

Je to mnoho lidí, mnoho na to, abych jim všem zde poděkoval. Ať se na mne nezlobí ti, které 
jsem nejmenoval, všichni jsou jmenováni pod vystaveným materiálem. Vám všem moc a moc 
děkuji, děláte správnou věc. Jen se podívejte na počítadlo přístupů na hlavní stránku. Za rok 2006 
bylo napočítáno 6 100 a za rok 2007 už 7 400 přístupů.  

Možná lidi otravuji, omlouvám se za to, ale proč to nezkusit. Byl jsem například kontaktován 
pracovníkem hradeckého muzea Jiřím Zikmundem, potom jsem si ním domluvil schůzku. Bohužel 
jsme u něho v muzeu fotografie Smiřic nenašli. Využil jsem jeho ochoty a vysvětlil mu moji 
myšlenku. Vytvořit webovou stránku, kde by povolaný člověk popsal historii osídlení kolem 
Smiřic a Holohlav i s fotografiemi vykopaných předmětů. Pan Zikmund mě zavedl do jiné 
kanceláře, kde mě vedoucí archeologického oddělení PhDr. Jiří Sigl vyvedl z mé naivity. Byl by to 
prý roční pracovní úkol. Naše okolí bylo hodně osídlené a seznam vykopávek je na papírových 
kartičkách. Další věc jsou autorská práva na fotografie. Pochopil jsem a poděkoval. Naštěstí na 
mne byli hodní.  

Ještě jednou děkuji za vaši pomoc a případné další fotky pro vystavení na mých stránkách.  

Přeji Vám v životě jen vše dobré.  

8. února 2008                                                                                                                        Přemek Andrýs 

 

 

 

Pokud se mládež nudí z nedostatku práce nebo zábavy, obvykle se uchyluje i k nekalým 
činnostem – ba nezřídka i ke kriminalitě. Proto se město rozhodlo postavit naší mládeži něco, co 
by vyplňovalo její volný čas. U fotbalového stadionu proto zakoupila radnice z rozpočtu města 
pozemek, na kterém chce vybudovat skatepark. Místní omladina by se zde mohla prohánět na 
skateboardech, na kolečkových bruslích i na kolech. Radnice takto reagovala i na petici mládeže, 
ve které mladí lidé vyslovili přání pro postavení skateparku. 

Město proto již v rozpočtu pro tento rok počítá se zahájením prací na vybudování tohoto 
zařízení. Limitujícím faktorem je i zde finanční stránka věci. Podle finančních možností se letos 
nejdříve vybuduje nákladem přibližně jednoho milionu korun zpevněná plocha. Pokud by se 
sehnalo dalších zhruba 700 tisíc korun, pořídily by se sem i potřebné překážky. Na ty by chtělo 
město získat finance od ministerstva vnitra jako dotaci na program prevence kriminality. Pokud 
by se nepodařilo zajistit dotaci, musela by být výstavba překážek odsunuta do další etapy.  

(mv) 

 

 

 

Také něco pro mládež  



 

Radost je když… I tak by  se dalo začít. Někde jsem se dočetla, že radost je jen emoce. Potom je 
jedno, jestli máte radost z nového Mercedesu, nového kola nebo nových bot.   

Ten pocit, ta emoce je stejná. Z toho mi logicky vyplývá, že pokud chcete tuto emoci, která je 
mimochodem moc příjemným pocitem, vyvolat, stačí k tomu naprostá maličkost. Třeba jen to, že 
se ráno probudíte do nového dne, že venku svítí sluníčko, nebo že se na vás někdo jen tak usmál. 
Tak málo stačí k tomu, aby vás zalil pocit štěstí, euforie, příliv energie a chuť bojovat 
s nástrahami všedního dne. Zkuste si vzpomenout, kdy naposledy jste zažili ty výše zmíněné 
pocity. Zkuste je znovu přivolat, prožít. Jak vidno, mělo by to být jednoduché. A abyste si 
nepřipadali jako blázni, najděte si nějakou maličkost coby záminku – důvod k radosti. Jestliže 
štěstí je jen muška zlatá, radost by pak mohla být třeba krásný barevný motýlek, tak krásný a tak 
barevný, jak jen budete chtít. Přilétne, potěší a frnk! … je pryč. Nevadí, kdykoliv budete chtít, 
přivoláte ho zpět. Už víte jak.  

Abych vám to trochu usnadnila, posílám motýlí mandalku k vybarvení. Udělá mi totiž moc velkou 
radost, když  alespoň na chvilku bude vaší jedinou starostí to, jakou pastelku vzít do ruky, aby 
zrovna ten váš motýlek (Radostínek) byl nejkrásnější. Radost tak bude vzájemná a o to cennější. 
Snažme se proto dělat radost jeden druhému, radovat se z čehokoli je totiž dar. 

(vk) 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

O radosti 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

N E B A N K O V N Í  P Ů J Č K Y  
 

Půjčujeme: 
- zaměstnancům 
- důchodcům 
- podnikatelům a firmám 
- rodičům na rodičovské dovolené 

 

80–90 % žádostí schválíme. 
Není zkoumána Vaše minulost v bankovním 

registru. Neplatíte žádné poplatky. 
 
 

Váš úvěrový poradce: 
Stanislav ČIŽINSKÝ 

IČO: 459 81 493 
Jaroměř, Na Úpě 514 

tel. 602 440 764 



 


